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Notulen Advies Raad 

Datum vastgesteld : 26-03-2020  

Datum overleg : 28-09-2020 

Locatie : Congrescentrum Antropia, Driebergen – Zeist 

Aanwezig : Carel Bouma, Henk Spruijt, Harrie Janssen, Joost van Alphen, Tjitske 

Brouwer, Luuk Schouten, Karst Jacob Kooistra, Jan Groen, Corneel van 

Rijn, Oeble Kempenaar, Gerard Hardeman, Wim van Marrewijk, Hero 

Havenga de Poel, Nicolette Klijnhout-Klijn (directeur Skal), Rob Dortland 

(voorzitter Bestuur Skal) en Akke Menno Horsman (specialist Skal). 

Afwezig : Kim Wessels en Tim Moerman. 

Voorzitter : Ineke Mastenbroek 

Notulist : Ellis de Vries 

 

 

 

1. Opening en mededeling 

De voorzitter heet iedereen welkom. Met bericht van verhindering van Kim Wessels en 

Tim Moerman. 

 

2. Uitgebreide kennismaking 

Rob Dortland is geruime tijd voorzitter van het bestuur. Op 01 juli 2020 komt er een 

einde aan zijn bestuurstermijn en zal Skal op zoek gaan naar een nieuwe voorzitter. De 

heer Dortland is buitengewoon blij met de oprichting van de Advies Raad die gevraagd en 

ongevraagd advies kan en zal geven aan het bestuur. De Advies Raad is bij uitstek 

geschikt om samen op te trekken en de bio-sector in Nederland te versterken.  Er zijn 

drie documenten die de basis ook voor de Advies Raad vormen. Namelijk de Statuten, 

het bestuursreglement en het reglement van de Advies Raad. Die stukken worden 

nagezonden, voor zover deze geen onderdeel uitmaakten van deze vergader set. 

 

Karst Jacob Kooistra is 20 jaar actief in de bio sector en dan met name de landbouw. 

Professioneel vooral internationaal namens Tradin gericht op Europa en Verenigde 

Staten. Ook actief binnen de OPTA. Daarnaast tevens landgoed eigenaar van landgoed 

Bleijendijk ter grootte van ca. 120 ha. Waarbij zowel melkvee als fruitbomen biologisch 

worden gehouden/geteeld. Het doel van de Advies Raad moet vooral gelegd worden in de 

verbinding tussen de praktijk en  formele regelgeving. In Nederland moeten we een 

gezamenlijke stem in Brussel bieden ter ondersteuning van de biologische sector en 

daarmee van Skal. 

 

Oeble Kempenaar heeft ook lange tijd zijn sporen verdiend in de biologische sector. Veel 

import en export ervaring en veel retail kennis. Thans werkzaam als General Manager bij 

High Quality Organics BV. Dat is vooral een internationale kruiden en specerijen handel. 

De verwachting die de heer Kempenaar heeft van de Advies Raad is dat vooral gevraagd 

en ongevraagd advies gegeven kan worden over het grijze gebied. Dus dat is het gebied 

dat niet meteen helder is, hoe je als biologische sector er mee om moet gaan. 

 

Gerard Hardeman runt een biologische bakkerij samen met zijn vrouw Suus. Daarnaast 

geeft hij bakkersopleidingen via de Dutch Organic Baking School. Uit de gehele wereld 

komen mensen naar hem toe om het biologische bakken te leren; Koeweit, Australië, 

Marokko, Guatemala, Los Angeles. Hij ondersteunt ook bakkers projecten in vb. 

http://www.skal.nl/
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Roemenië. Ook de heer Hardeman vindt het noodzakelijk dat de Advies Raad  het 

mogelijk moet maken dat de praktijk en theorie dichter naar elkaar toe groeit. 

 

Wim van Marrewijk heeft veel kennis als bio teler en dan met name kennis over de 

glastuinbouw. Van Marrewijk heeft bedrijven begeleid van conventionele teelt naar de 

biologische omgeving. De heer van Marrewijk  is werkzaam als directeur bij Sustainable 

Botanics BV en werkzaam bij bio Demeter bedrijf Frank de Koning. Het doel van de 

Advies Raad moet vooral gelegd worden in de aansluiting van de praktijk en theorie. Ook 

de relatie met NVWA moet niet vergeten worden, want als de NVWA iets goedkeurt en 

Skal keurt het af, ontstaat er voor de teler een probleem om bijvoorbeeld een virus aan 

te pakken. 

 

Hero Havenga de Poel is eigenaar van een biologisch gehouden akkerbouw bedrijf 

’Landgoud’ dat al 250 jaar door zijn familie gerund wordt. De heer Havenga de Poel heeft 

vooral binnen de overheid proces- en programma management ervaring opgedaan. Door 

deel te nemen in de maatschap is hij overgestapt naar het familiebedrijf. De heer 

Havenga de Poel  is in de stichting Biowerk ook verantwoordelijk voor projecten en het 

waarborgen van kennis om de biologische akkerbouwsector aan de Nederlandse 

waddenkust te versterken. De heer Havenga de Poel verwacht van de Advies Raad ook 

een hands on mentaliteit, waarbij het sanctiemodel van Skal niet vergeten mag worden. 

 

Carel Bouma is sinds de jaren ’80 agrarisch ondernemer en vanaf 1993 Skal 

geregistreerd als biologische akkerbouwer. De heer Bouma is ook gespecialiseerd in de 

verkoop van biologisch uitgangsmateriaal waaraan een webwinkel gekoppeld is. De heer 

Bouma is lid van Bionext en hecht grote waarde aan het bij elkaar brengen van theorie 

en praktijk. 

 

Luuk Schouten is eigenaar van Biologische Tuinderij Eyckenstein. Deze tuinderij richt zich 

vooral op biologische groenten, kruiden en bloemen. En levert vooral aan particulieren, 

horeca en winkels. De heer Schouten is onder meer bestuurslid van de Vereniging Bio 

Tuinders. De heer Schouten zal vooral input willen leveren vanuit de zogenaamde 

kleinere (postzegel) bedrijven, die vanuit hun collectief belang de biologische sector 

versterken. De Advies Raad moet de betrouwbaarheid en ambitie van de biologische 

sector verder kunnen vorm geven. Maar het moet wel leiden tot een werkbare uitvoering. 

 

Tjitske Brouwer komt uit de wijnhandel en wijn import vanuit de wijnhandel en wijn 

import. De wijn en dan vooral de biowijn is een vrij nieuw product op de markt. De 

achtergrond van mevr. Brouwer is dat zij vinologe is en ze mag de titel Magister Vini 

dragen. Alle bedrijfseconomische aspecten van een internationaal opererend bedrijf in de 

wijnsector is bekend terrein voor mevr. Brouwer. De wereldmarkt van de bio wijn is 

thans klein, namelijk 2,5 %. In Europa is deze stijgend en ligt ongeveer op 9%. Er is een 

verwarrend beleid inzake wijn keurmerken en mw. Brouwer hoopt dat de Advies Raad 

een brug kan zijn tussen de handel en de regelgeving. 

 

Jan Groen is eigenaar/directeur van Green Organics en geboren en getogen Kampenaar. 

De heer Groen is bestuurslid van Bio Nederland en ziet ook graag dat de Advies Raad een 

bijdrage levert aan het verkleinen van de afstand tussen theorie en de praktijk. De bio 

wereld is een hard groeiende sector en dat levert een kans op voor de Advies Raad. 

 

Harrie Janssen runt een melkveehouderij en is een volledig gras gevoerde onderneming. 

Daarnaast is hij bestuurslid van de ‘Natuurweide’. Ook de heer Janssen sluit zich aan bij 

een betere verbinding tussen praktijk en theorie. Wellicht dat de Advies Raad kan 

bijdragen aan een nieuw keurmerk. 

 

http://www.skal.nl/


 
 

 

 
Skal Biocontrole 
Dr. Klinkertweg 28A ‹ Postbus 383 ‹ 8000 AJ Zwolle 
T 038-4268181 ‹ E info@skal.nl ‹ I www.skal.nl  3 

 

Corneel van Rijn is mede eigenaar van de boerderij De Verwachting. De heer Van Rijn 

benadrukt vooral het gegeven dat het certificaat van Skal ook een garantie vormt. De 

heer Van Rijn heeft onlangs toelichting gegeven aan vertegenwoordigers van ‘Wakker 

Dier’. Op die wijze kan er namelijk ook begrip gekweekt  worden voor de biologische 

sector. 

 

Joost van Alphen heeft een biologisch gevoerde varkenshouderij en is lid van de keten 

werkgroep van Bio Nederland. De inbreng van de heer Van Alphen zou vooral gericht zijn 

in het verder brengen van de organisatie van Skal. Van constaterende naar lerende 

organisatie. Juist ook omdat de biologische sector zo hard groeiende is. 

 

Henk Spruijt  heeft een maatschap in een opfokbedrijf van biologische opfokhennen. Is 

daarnaast bestuurslid van LTO en voorzitter van de Biologische Pluimvee Vereniging.  De 

heer Spruijt vertegenwoordigt de sector in tal van werkgroepen die gelieerd zijn aan het 

BioHuis. Ook de heer Spruijt sluit zich aan bij de wens om de wetgeving en de praktijk 

beter te verbinden. De Advies Raad kan daar een goede positie in innemen. 

 

Nicolette Klijnhout-Klijn is directeur van Skal. Ook zij ziet in de Advies Raad een brede 

vertegenwoordiging vanuit de sector. De Advies Raad kan daardoor mede een goed 

klankbord  zijn voor Skal. Het is haar bekend dat er een spanningsveld kan ontstaan 

tussen het beleid vanuit het Rijk en de Europese speelveld. Skal zit daar precies tussen 

in. Skal is een jonge organisatie. Zestien personen werken langer dan 2 jaar en de 

overige ca. 60 werknemers minder lang. Skal heeft een nieuw managementteam. Waar 

Skal veel tijd aan heeft moeten spenderen is het WOB verzoek van RTL en een tweetal 

audits. Van de Algemene Rekenkamer en de audit van de Europese  Commissie. Ook Skal 

moet haar processen transparant op orde hebben. Inmiddels ligt er weer een nieuw WOB 

verzoek die veel uren gaat kosten. Het ministerie van LNV heeft een tariefstijging van 

5%  voor het jaar 2020 goedgekeurd. Er is veel te doen ook voor Skal. Het jaar 2020 zal 

mede in het teken staan van de nieuwe bio verordening (EG) 2018/848, die op 01 jan 

2021 in werking zal treden. 

 

Dhr. Dortland tekent daarbij aan dat het een bijzondere situatie is waar Skal zich in 

bevindt. Al het extra werk dat Skal ten behoeve van haar wettelijke taak uitvoert, doet 

zij namens LNV. Terwijl het ministerie geen structureel publiek geld toe kent aan Skal. 

De gehele begroting van Skal wordt gefinancierd door alle geregistreerden. Het bestuur 

van Skal heeft hierover een brief aan LNV gestuurd. Dhr. Dortland roept de aanwezigen 

op ook als sector, via de brancheverenigingen,  naar LNV te reageren. 

 

Mevr. Mastenbroek herkent de uitdagingen die op de sector rusten. Aan alle aanwezigen 

wordt daarom gevraagd om op een geel memo blaadje kenbaar te maken welk 

onderwerp als ongevraagd advies van de Advies Raad zou kunnen zijn. Deze gele 

memo’s worden verzameld en daar wordt een overzicht van gemaakt. Dit overzicht wordt 

bij de notulen bijgevoegd.  

 

 

3. Reglement van de Advies Raad 

Bij art 4.1. geeft mevr. Mastenbroek aan dat zij de komende periode gaat polsen welke 

personen het tweetal kunnen vormen die het primaire aanspreekpunt vanuit de Advies 

Raad kunnen vormen. 

Dhr. Schouten vraagt zich af hoe het advies van de Advies Raad gewogen gaat worden 

door het bestuur.  

Dhr. Dortland geeft daarbij aan dat een advies overgenomen kan worden of niet. In dat 

laatste geval zal het bestuur dat gemotiveerd moeten doen. Een advies wordt altijd via 
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de directeur ingebracht. Dus de route verloopt als volgt: Advies Raad-> Directeur-> 

Bestuur. 

Dhr. Kooistra is benieuwd of vanuit de Advies Raad een actief communicatiebeleid 

ontstaat. Dit n.a.v. art 5.1 in het reglement. 

Mw. Mastenbroek legt uit dat ieder lid zonder last en ruggenspraak in de Advies raad 

benoemd is en dat het doel vooral gericht is op het voeden van de organisatie. Het staat 

echter een ieder vrij om daarover binnen het eigen netwerk  te communiceren. 

Dhr. Dortland vult daarbij aan dat we allen één gemeenschappelijk belang hebben. De 

communicatie kan uiteraard ook verlopen via Bio Next, Biohuis en Bio Nederland. 

Dhr. Kempenaar vraagt naar de stand van zaken van de vertegenwoordiging in de Advies 

Raad van de consumenten organisaties. 

Mw. Mastenbroek geeft aan dat hier nog directe en persoonlijke actie op gevoerd moet 

worden. 

Dhr. Janssen vraagt zich af of leden van de Advies Raad in aanmerking kunnen komen 

voor vacatie vergoeding voor het voorbereiden en bijwonen van de vergaderingen. 

Mevr. Klijnhout-Klijn geeft aan dat Skal een kostprijs gedreven organisatie is en 

afhankelijk is van de vergoeding van de geregistreerden. Skal opereert financieel gezien 

zo zuinig mogelijk. Mede daarom zullen de meeste vergaderingen van de Advies Raad 

ook in Zwolle gehouden worden.  

Mevr. Mastenbroek verzoekt de leden zich bij haar te melden als het niet uitkeren van 

een dergelijke vergoeding een probleem vormt. 

Dhr. Van Alphen oppert het idee of een alternerende uittreding logisch zou zijn. Immers 

de leden zijn thans voor 4 jaar benoemd en je wilt niet elke 8 jaar volledig nieuwe leden 

van de Advies Raad. Je wilt ook de continuïteit kunnen bewaken. 

Mevr. De Vries maakt duidelijk dat art 12.1 in het reglement berust op een omissie. 

Toegevoegd zal worden dat bij voortijdig vertrek van een lid een nieuw benoemd lid aan 

een eigen, nieuwe termijn begint. Zij zal nog met een stofkam door het reglement en 

stelt voor deze dan de volgende vergadering definitief vast te leggen. De vergadering is 

hiermee akkoord. 

 

4. Nieuwe verordening 

Dhr. Horsman geeft een uitgebreide presentatie over de nieuwe bio verordening. Deze 

presentatie is bijgevoegd. 

Er ontstaat discussie over de veranderingen van de certificeringssystematiek. De 

inspectie zal gecategoriseerd worden naar standaard, medium en zwaar. Dit heeft 

gevolgen voor de tarifering. Je kunt je afvragen of de invoering van de nieuwe 

verordening een taak is die volledig bij de uitvoering van Skal thuis hoort. Te meer het 

een Rijksoverheid taak is om die nieuwe wetgeving te laten landen in de biologische 

sector. Het via de branchevereniging aan de kaak stellen van dit door het Rijk 

gehanteerde uitgangspunt draagt bij aan de inzet die hierop reeds door Skal gepleegd 

wordt. 

 

5. Praktische zaken 

Nieuwe vergaderdata 06 april 2020 Dr. Klinkertweg te Zwolle vanaf 16 uur 

22 juni 2020 locatie onbekend 

 

 

6. Rondvraag 

Hebben Wob verzoeken tot gevolg dat er nog extra focus op de pluimvee sector komt? 

- Nee, dat de pluimvee sector onder het vergrootglas ligt heeft te maken met Duitse 

ontwikkelingen en de aandacht daarop. De nationale media volgt dat. 

 

7. Sluiting 

http://www.skal.nl/
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Mevrouw Mastenbroek sluit de vergadering om 18:30 uur onder verwijzing naar de 

uitnodiging om nog een broodje te nuttigen en te bespreken onderwerpen op het bord te 

plakken. 
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